

Автор(ы) и название статьи Author(s) and title of the article	Аннотация	Abstract	Ключевые слова	Key words
Гапотченко М.Г. ОБ УГОЛОВНОЙ ОТВЕТСТВЕННОСТИ ЮРИДИЧЕСКОГО ЛИЦА В РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ Garotchenko, M.G. ON THE CRIMINAL LIABILITY OF A LEGAL ENTITY IN THE RUSSIAN FEDERATION	<i>В статье исследуются актуальные вопросы, связанные с необходимостью совершенствования законодательства по вопросу становления и развития института уголовной ответственности юридического лица в Российской Федерации. Указываются и анализируются реальные предпосылки к внедрению института уголовной ответственности юридического лица в отечественное уголовное законодательство.</i>	<i>The article examines topical issues related to the need to improve legislation on the formation and development of the institution of criminal liability of a legal entity in the Russian Federation. Indicates and analyzes the real prerequisites for the introduction of the institution of criminal liability of a legal entity in the domestic criminal legislation.</i>	уголовное право; уголовная ответственность; юридическое лицо; уголовная ответственность юридического лица; административная ответственность.	<i>criminal law; criminal liability; legal entity; criminal liability of a legal entity; administrative liability.</i>
Дмитриева А.А. ЛИНГВИСТИЧЕСКАЯ ЭКСПЕРТИЗА ТЕКСТА В ЮРИДИЧЕСКОЙ ПРАКТИКЕ Dmitrieva, A.A. LINGUISTIC EXAMINATION OF THE TEXT IN LEGAL PRACTICE	<i>В статье рассматриваются теоретические аспекты лингвистической экспертизы юридических текстов. Выявляются сложности анализа речевых продуктов. Анализируются задачи, решаемые экспертами. Исследуются понятие, сущность, виды и значение лингвистической экспертизы на предмет соответствия нормам русского языка и требованиям юридической техники. Подчеркивается высокая</i>	<i>The article discusses the theoretical aspects of the linguistic expertise of legal texts. The difficulties of analyzing speech products are revealed. The tasks solved by experts are analyzed. The concept, essence, types and meaning of linguistic expertise are investigated for compliance with the norms of the Russian language and the requirements of legal technology. The high importance of this type of</i>	лингвистическая экспертиза, юридическая практика, юридический текст, лингвист-эксперт.	<i>linguistic expertise, legal practice, legal text, linguist- expert.</i>

	<i>значимость данного вида экспертизы в решении правовых задач.</i>	<i>expertise in solving legal problems is emphasized.</i>		
<p>Еременко Л.В. ОСОБЕННОСТИ ПРИМЕНЕНИЯ ДИСЦИПЛИНАРНЫХ ВЗЫСКАНИЙ К РАБОТНИКАМ ПРОКУРАТУРЫ</p> <p>Eremenko, L.V. FEATURES OF THE APPLICATION OF DISCIPLINARY PENALTIES TO EMPLOYEES OF THE PROSECUTOR'S OFFICE</p>	<p><i>В статье проанализированы нормативные акты Российской Федерации, регулирующие порядок привлечения работников прокуратуры к дисциплинарной ответственности, а также судебная практика по трудовым спорам вышеуказанной категории субъектов. Среди прочего изучены особенности толкования прокурорами-руководителями прокуратур и судами правовой природы нарушения присяги прокурора как основания для увольнения работника прокуратуры. Предложено внесение изменения в Федеральный закон от 17.01.1992 № 2202-1 «О прокуратуре Российской Федерации».</i></p>	<p><i>The article analyzes the normative acts of the Russian Federation regulating the procedure for bringing employees of the prosecutor's office to disciplinary responsibility, as well as judicial practice on labor disputes of the above category of subjects. Among other things, the peculiarities of interpretation by prosecutors – heads of prosecutor's offices and courts of the legal nature of violation of the prosecutor's oath as grounds for dismissal of an employee of the prosecutor's office were studied. Proposed amendments to the Federal Law of 17.01.1992 № 2202-1 «On the Prosecutor's Office of the Russian Federation».</i></p>	<p><i>дисциплинарная ответственность работников прокуратуры; нарушение Присяги прокурора; ответственность за нарушение Присяги прокурора; сроки привлечения к дисциплинарной ответственности прокурора.</i></p>	<p><i>disciplinary responsibility of prosecutors; violation of the Oath of the prosecutor; responsibility for violation of the Oath of the prosecutor; terms of bringing to disciplinary responsibility of the prosecutor.</i></p>
<p>Зарецкая Е.А. СООТНОШЕНИЕ КАТЕГОРИЙ ОГРАНИЧЕННОЙ ВМЕНЯЕМОСТИ И АФФЕКТА</p> <p>Zaretskaya, E.A. RELATIONSHIP OF CATEGORIES OF LIMITED RESPONSIBILITY AND AFFECT</p>	<p><i>Авторами исследования рассмотрены вопросы относительно определения видов аффекта. Все соображения по поводу аффектов, будь то физиологического или простого аффекта, представляют интерес только с одной точки зрения: возможности отнесения их к категории ограниченной вменяемости, а следовательно, и</i></p>	<p><i>The authors of the study considered questions regarding the definition of types of affect. All considerations about affects, whether physiological or simple affect, are of interest only from one point of view: the possibility of classifying them as a category of limited sanity, and, consequently, including them in the norm</i></p>	<p><i>ограниченная вменяемость, психические аномалии, аффект.</i></p>	<p><i>limited sanity, mental anomalies, affect.</i></p>

	<p>включения в норму, регламентирующую эту категорию. Предпринята попытка дать обоснование того, какие виды аффекта можно и необходимо относить к ограниченной вменяемости.</p>	<p>regulating this category. An attempt has been made to justify what types of affect can and should be attributed to limited sanity.</p>		
<p>Ильченко А.В., Ильченко Т.Е. НЕКОТОРЫЕ АСПЕКТЫ ИСПОЛНЕНИЯ ЗАКОНОДАТЕЛЬСТВА РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ ПО ЗАЩИТЕ ИНФОРМАЦИИ В СИСТЕМАХ ВЫДЕЛЕННЫХ СЕТЕЙ СВЯЗИ В ТРАНСПОРТНОЙ ОТРАСЛИ В УСЛОВИЯХ ДЕЙСТВИЙ НЕДРУЖЕСТВЕННЫХ СТРАН</p> <p>Pchenko, A.V., Pchenko, T.E. SOME IMPLEMENTATION ASPECTS OF THE RUSSIAN FEDERATION LEGISLATION ON THE INFORMATION PROTECTION IN DEDICATED COMMUNICATION NETWORKS IN THE TRANSPORT INDUSTRY UNDER THE UNFRIENDLY COUNTRIES' ACTIONS CONDITIONS</p>	<p>В статье проанализированы некоторые аспекты исполнения законодательства Российской Федерации в сфере связи и защиты информации в выделенных сетях связи транспортной отрасли, возникшие в 2022 году и позже в ответ на такие действия недружественных стран, как ограничения импорта в РФ комплектующих, программно-аппаратных комплексов в целом, прекращение поддержки программного обеспечения. Также рассмотрены риски нарушения целостности сетей связи транспортной отрасли в связи с участием кибератаками со стороны недружественных стран и руководящие документы, направленные на противодействие этим нарушениям.</p>	<p>The article analyzes some aspects of the implementation of the legislation of the Russian Federation in communications and information protection in the dedicated communication networks of the transport industry, which arose in 2022 and later in response to such actions of unfriendly countries as restrictions on the import of components and software and hardware complexes in general, termination of software support. Also, regarding risks of violating the integrity of the communication networks of the transport industry due to the increased cyberattacks from unfriendly countries and the guidance documents aimed at countering these violations are also considered.</p>	<p>законодательство, информация, информационная безопасность, транспорт, безопасность, системы связи.</p>	<p>legislation, information, information security, transport, security, communication systems.</p>
<p>Кашпер А.А. ИСТОРИКО-ПРАВОВОЙ ОЧЕРК СТАНОВЛЕНИЯ И РАЗВИТИЯ ДЕЯТЕЛЬНОГО РАСКАЯНИЯ В ОТЕЧЕСТВЕННОМ УГОЛОВНОМ</p>	<p>В статье рассмотрен историко-правовой очерк становления и развития института деятельного раскаяния. Рассмотрены особенности и</p>	<p>The article considers the historical and legal outline of the formation and development of the institution of active repentance. The features and</p>	<p>деятельное раскаяние, освобождение от уголовной ответственности, смягчающие вину</p>	<p>active repentance, exemption from criminal liability, extenuating circumstances,</p>

<p>ЗАКОНОДАТЕЛЬСТВЕ</p> <p>Kashper, A.A. HISTORICAL AND LEGAL OUTLINE OF THE FORMATION AND DEVELOPMENT OF ACTIVE REPENTANCE IN RUSSIAN CRIMINAL LEGISLATION</p>	<p><i>проблемы историко-правового становления института деятельного раскаяния в российском уголовном праве.</i></p>	<p><i>problems of the historical and legal formation of the institution of active repentance in Russian criminal law are considered.</i></p>	<p><i>обстоятельства, элементы деятельного раскаяния.</i></p>	<p><i>elements of active repentance.</i></p>
<p>Ковтун Е.В. СУЩНОСТЬ И ПРЕДЕЛЫ НАЛОГОВОЙ ЮРИСДИКЦИИ ГОСУДАРСТВА</p> <p>Kovtun, E.V. ESSENCE AND LIMITS OF THE TAX JURISDICTION OF THE STATE</p>	<p><i>В статье рассмотрены теоретико-правовые вопросы налоговой юрисдикции государства. Отдельное внимание уделяется пределу проблем юрисдикции в рамках международного налогового законодательства. Выделены типы юрисдикций по налоговому признаку.</i></p>	<p><i>The article deals with theoretical and legal issues of tax jurisdiction. The significant limits of the problems of jurisdiction within the framework of international tax legislation are determined. Types of jurisdictions on the basis of taxation are singled out.</i></p>	<p><i>резидент, государство, налоговая юрисдикция, международные отношения, двойное налогообложение.</i></p>	<p><i>resident, state, tax jurisdiction, international relations, double taxation.</i></p>
<p>Козачёк Е.С. КЛАССИФИКАЦИЯ СОУЧАСТНИКОВ ПРЕСТУПЛЕНИЯ, ЕЕ ОСНОВАНИЯ</p> <p>Kozachok, E.S. CLASSIFICATION OF ACCOMPLICES OF THE CRIME, ITS GROUNDS</p>	<p><i>В статье рассматриваются известные науке уголовного права теории и позиции ученых, касающиеся классификации соучастников на виды. Автором проводится анализ установленной действующим законодательством РФ классификации соучастников преступления. Ввиду того, что степень соучастия лиц в реализации единого преступного результата может являться совершенно разной, то возникает необходимость в видовой классификации соучастников преступления. Ставится вопрос, что является основанием для разграничения</i></p>	<p><i>The article discusses the theories and positions of scientists known to the science of criminal law regarding the classification of accomplices into types. The author analyzes the classification of accomplices in a crime established by the current legislation of the Russian Federation. In view of the fact that the degree of complicity of persons in the implementation of a single criminal result can be completely different, there is a need for a specific classification of accomplices in a crime. The question is raised what is the basis for</i></p>	<p><i>соучастие, исполнитель, организатор, подстрекатель, пособник, субъективная концепция, объективная теория, соисполнители.</i></p>	<p><i>complicity, performer, organizer, instigator, accomplice, subjective concept, objective theory, co-executors.</i></p>

	<i>видов соучастников.</i>	<i>distinguishing between the types of accomplices.</i>		
Мироненко Н.С. ДЕТЕРМИНАНТЫ НАСИЛЬСТВЕННОЙ ПРЕСТУПНОСТИ Mironenko, N.S. DETERMINANTS OF VIOLENT CRIME	<p><i>В статье проводится анализ причин и условий насильственной преступности. Акцентируется внимание на том, что причины насильственной преступности конкретизируются через различные факторы, которые негативно характеризуют экономическую, социальную, духовную и политическую сферы жизнедеятельности общества. Сделан вывод о том, что при изучении криминологией фактов, обуславливающих преступность (в том числе и насильственную), предметом исследования должна быть реальность, которая окружает человека со всей его разносторонностью, а также его внутренний мир.</i></p>	<p><i>The article analyzes the causes and conditions of violent crime. Attention is focused on the fact that the causes of violent crime are concretized through various factors that negatively characterize the economic, social, spiritual and political spheres of society. It is concluded that when criminology studies the facts that cause crime (including violent), the subject of research should be the reality that surrounds a person with all his versatility, as well as his inner world.</i></p>	<p><i>преступность, насильственная преступность, детерминанты насильственной преступности.</i></p>	<p><i>crime, violent crime, determinants of violent crime.</i></p>
Мироненко С.Ю. СУБЪЕКТ ПРИМЕНЕНИЯ ЗАПРЕЩЕННЫХ СРЕДСТВ И МЕТОДОВ ВЕДЕНИЯ ВОЙНЫ Mironenko, S.Yu. THE SUBJECT OF THE USE OF PROHIBITED MEANS AND METHODS OF WARFARE	<p><i>В статье исследуется проблема субъекта применения запрещенных средств и методов ведения войны, которая не получила соответствующей теоретической разработки в юридической литературе. Акцентируется внимание на том, что субъект применения запрещенных средств и методов ведения войны – общий: физическое вменяемое лицо, достигшее возраста 16 лет. За применение запрещенных средств и методов ведения</i></p>	<p><i>The article examines the problem of the subject of the use of prohibited means and methods of warfare, which has not received appropriate theoretical development in the legal literature. Attention is focused on the fact that the subject of the use of prohibited means and methods of warfare is common: a sane individual who has reached the age of 16. For the use of prohibited means and methods of warfare in the form of ordering the</i></p>	<p><i>запрещенные средства и методы ведения войны, общий субъект, специальный субъект.</i></p>	<p><i>prohibited means and methods of warfare, general subject, special subject.</i></p>

	<i>войны в форме отдания приказа о совершении преступных действий ответственность должны нести только должностные лица, имеющие полномочия отдавать такие приказы.</i>	<i>commission of criminal acts, only officials with the authority to issue such orders should be held responsible.</i>		
Панчук Е.А. СОЗДАНИЕ ОРГАНОВ ПРОКУРАТУРЫ РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ НА ТЕРРИТОРИИ ДОНЕЦКОЙ НАРОДНОЙ РЕСПУБЛИКИ Panchuk, E.A. CREATION OF PROSECUTION AUTHORITIES OF THE RUSSIAN FEDERATION IN THE TERRITORY OF THE DONETSK PEOPLE'S REPUBLIC	<i>В статье раскрывается понятие прокурорского надзора Российской Федерации и становление органов прокуратуры Российской Федерации на территории Донецкой Народной Республики.</i>	<i>The article reveals the concept of prosecutorial supervision of the Russian Federation and the formation of the prosecutor's office of the Russian Federation on the territory of the Donetsk People's Republic.</i>	<i>прокурорский надзор, законность, правовая системность, переходной период.</i>	<i>prosecutor's supervision, legality, legal consistency, transitional period.</i>
Самофалов Д.А. АНТИТЕРРОРИСТИЧЕСКАЯ ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ В РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ: ПРАВОВЫЕ ОСНОВЫ, СУБЪЕКТЫ, И НАПРАВЛЕНИЯ СОВЕРШЕНСТВОВАНИЯ Samofalov, D.A. ANTI-TERRORIST ACTIVITY IN THE RUSSIAN FEDERATION: LEGAL BASES, SUBJECTS, AND AREAS OF IMPROVEMENT	<i>В статье рассмотрены различные подходы к пониманию феномена «терроризм» и «террористическая деятельность»: нормативно-правовые и доктринальные, проанализирован генезис террористической деятельности как предпосылка формирования средств борьбы с ним, определены особенности терроризма в Российской Федерации, исследован зарубежный опыт борьбы с терроризмом и выделены направления совершенствования антитеррористической</i>	<i>The article considers various approaches to understanding the phenomenon of «terrorism» and «terrorist activity»: regulatory and doctrinal, analyzes the genesis of terrorist activity as a prerequisite for the formation of means to combat it, identifies the features of terrorism in the Russian Federation, examines foreign experience in combating terrorism and highlights areas for improving anti-terrorist activities in the Russian Federation.</i>	<i>терроризм, террористическая деятельность, антитеррористическая деятельность, антитеррористическая политика, политика, насилие.</i>	<i>terrorism, terrorist activity, anti-terrorist activity, anti-terrorist policy, politics, violence.</i>

	деятельности в Российской Федерации.			
<p>Тесля А.И. ОТЛИЧИЕ УБИЙСТВА ПРИ ПРЕВЫШЕНИИ ПРЕДЕЛОВ НЕОБХОДИМОЙ ОБОРОНЫ ОТ УБИЙСТВА БЕЗ ОТЯГЧАЮЩИХ ОБСТОЯТЕЛЬСТВ И ПРИ ОТЯГЧАЮЩИХ ОБСТОЯТЕЛЬСТВАХ</p> <p>Teslia, A.I. THE DIFFERENCE OF MURDER WHEN EXCEEDING THE LIMITS OF NECESSARY DEFENSE FROM MURDER WITHOUT AGGRESSIVE CIRCUMSTANCES AND WITH AGGRAVATING CIRCUMSTANCES</p>	<p><i>В статье проведено отграничение убийства, совершенного при превышении пределов необходимой обороны, от убийства, совершенного в драке, двух и более лиц, при других отягчающих обстоятельствах и при их отсутствии. Рассмотрены подходы к пониманию убийства при превышении пределов необходимой обороны, выявлены проблемные аспекты теории и юридической практики о применении ч.1 ст.108 УК Российской Федерации, определены критерии правильной юридической оценки убийств, совершаемых при превышении пределов необходимой обороны.</i></p>	<p><i>The article distinguishes between murder committed in excess of the limits of necessary defense and murder committed in a fight, two or more persons, under other aggravating circumstances and in their absence. Approaches to understanding murder in excess of the limits of necessary defense are considered, problematic aspects of the theory and legal practice on the application of Part 1 of Article 108 of the Criminal Code of the Russian Federation are revealed, criteria for the correct legal assessment of murders committed when the limits of necessary defense are exceeded.</i></p>	<p><i>убийство, драка, необходимая оборона, превышение пределов, квалификация.</i></p>	<p><i>murder, fight, necessary defense, exceeding of limits, qualification.</i></p>
<p>Чангли В.С. ИСПОЛЬЗОВАНИЕ ЗАРУБЕЖНОГО ОПЫТА ДЛЯ ПРОТИВОДЕЙСТВИЯ КОРРУПЦИОННЫМ РИСКАМ</p> <p>Changli, V.S. USING FOREIGN EXPERIENCE TO COUNTER CORRUPTION RISKS</p>	<p><i>В статье проведен анализ современного состояния коррупционных рисков. Впервые обусловлен вопрос об устранении возможностей для совершения коррупционных деяний, как наиболее перспективной формы противодействия коррупции на основе анализа нормативно-правовых актов, регулирующих общественные отношения, систематизирующие</i></p>	<p><i>The article analyzes the current state of corruption risks. For the first time, the issue of eliminating opportunities for committing acts of corruption as the most promising form of countering corruption has been determined. based on the analysis of normative legal acts regulating public relations, systematizing the</i></p>	<p><i>коррупция, форма, способ, противодействие, страна, порядок, правовое регулирование.</i></p>	<p><i>corruption, form, method, counteraction, country, order, legal regulation.</i></p>

	<p><i>триединство: коррупция как социально-юридическое явление и криминологическая категория; факторы, продуцирующие ее криминальные формы проявления; меры их предупреждения, сделан вывод о создании условий, при которых совершение коррупционных деяний было бы невозможным, предусматривавшие прозрачность имущественного состояния лица, что проявляется в требовании к кандидату на должность государственного служащего задекларировать свое имущественное положение и доходы.</i></p>	<p><i>trinity: corruption as a socio-legal phenomenon and criminological category; factors producing its criminal forms of manifestation; measures to prevent them, it was concluded that the creation of conditions under which the commission of corrupt acts would be impossible, provided for transparency of the property status of a person, which is manifested in the requirement for a candidate for the position of a civil servant to declare his property status and income.</i></p>		
<p>Черникова И.А. ПОНЯТИЕ ОБОСНОВАННОГО РИСКА КАК ОБСТОЯТЕЛЬСТВА, ИСКЛЮЧАЮЩЕГО ПРЕСТУПНОСТЬ ДЕЯНИЯ</p> <p>Chernikova, I.A. THE CONCEPT OF A JUSTIFIED RISK AS A CIRCUMSTANCE EXCLUDING CRIMINALITY</p>	<p><i>В статье анализируются различные подходы к пониманию категории «обоснованный риск» в уголовном праве. Предложено авторское понятие термина «обоснованный риск» как правомерное поставление объекта уголовно-правовой охраны в опасность причинения вреда или фактическое причинение ему вреда, совершенное для достижения значительной общественно полезной цели в обстановке, когда эта цель не могла быть достигнута без такого риска, а принимаемые субъектом меры давали основания рассчитывать</i></p>	<p><i>The article analyzes various approaches to understanding the category of "reasonable risk" in criminal law. The author's concept of the term "reasonable risk" is proposed as the lawful putting of an object of criminal law protection in danger of harm or actual harm to it committed to achieve a significant socially useful goal in an environment where this goal could not be achieved without such risk, and the measures taken by the subject gave grounds to count on the prevention of harm to law-enforcement interests.</i></p>	<p><i>обоснованный риск, обстоятельства, исключаящие преступность деяния, риск в праве.</i></p>	<p><i>justified risk, circumstances excluding the criminality of the act, risk in law.</i></p>

	<i>на предотвращение вреда правоохраняемым интересам.</i>			
Штокалова А.А. ПРОТИВОДЕЙСТВИЕ УКЛОНЕНИЮ ОТ УПЛАТЫ НАЛОГОВ КАК ОДНО ИЗ ОСНОВНЫХ НАПРАВЛЕНИЙ ГОСУДАРСТВЕННОЙ ПОЛИТИКИ Shtokalova, A.A. COUNTERING TAX EVASION AS ONE OF THE MAIN DIRECTIONS OF STATE POLICY	<i>В статье рассматриваются основные подходы к определению понятия преступления в сфере налогообложения, охарактеризованы виды налоговых преступлений и способы уклонения от уплаты налогов, фиксированных на законодательном уровне.</i>	<i>The article discusses the main approaches to the definition of crimes in the field of taxation, describes the types of tax crimes and methods of tax evasion fixed at the legislative level.</i>	<i>налоги и сборы, сфера налогообложения, способы уклонения от уплаты налогов, субъект преступления, наказуемость преступления.</i>	<i>taxes and fees, the scope of taxation, methods of tax evasion, the subject of the crime, the punishability of the crime.</i>